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امروز همه از برجام ناراضی هستند

رئیس سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به اینکه مذاکرات ایران با کشورهای ۱+۵ نتیجه ای در بر نداشته است، اظهار کرد: برخی فکر می کردند که اگر با غربی ها به نرمش سخن بگوییم، رفتار آن ها عوض 
می شود اما سه سال است که این تجربه را داشته ایم و با آن ها گفت وگو و مذاکره نشسته ایم و از خودمان نرمش نشان داده ایم اما نتیجه اش این شده است که الان همه ناراضی هستند  و حتی همان کسانی 
که می گفتند رفتار غرب با مذاکرات بهتر می شــود امروز می گویند که مذاکرات نتیجه ای نداشــته اســت. سردار محمدرضا نقدی هم چنین با اشــاره به اینکه کشورهای منطقه پیش از مذاکرات از ایران ترس 
بیشــتری داشــتند اظهار کرد: اگر دیروز نوچه های آمریکا و غرب در منطقه به دلیل ترسی که داشــتند محتاطانه با ایران برخورد می کردند امروز به خود جرات می دهند کشتار منا راه بیاندازند و فحاشی کنند و 

فکر کنند که ما ضعیف شــده ایم چرا که کشــورهای ســلطه گر قانون شان، قانون جنگل است و در چنین نظامی هر کس ضعیف باشد خورده می شــود. نقدی با تاکید بر اینکه امروزه علم ابزاری برای زورگویی، 
ستم گری و حق خوری شده است اظهار کرد: اگر امروز هواپیماهایی هستند که بر سر کودکان یمنی آتش می ریزند و آن ها را به شهادت می رساندند همه توسط دانشمندان طراحی شده اند همانطور 

که در درگیریهای چند ساله اخیر در فلسطین نیز ۲ هزار کودک توسط همان سلاح هایی  که دانشمندان طراحی کرده بودند به شهادت رسیدند.

برجام با وفاق همه نظام به دست آمد
رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: 
در مســأله هســته ای اگر همه نظام وفاق 
نداشــتند این مســأله قابل حل نبــود اما ما 
توانســتیم با ایســتادگی بر خواسته مشروع 
به دانش هسته ای دســت پیدا کنیم. علی 
لاریجانی طی ســخنانی در سی و سومین 

اجلاس مدیران و روســای آموزش و پرورش کشور با اشاره به اینکه مسأله 
هســته ای، یک مســأله بغرنجی شــده بود،  گفت: از یک طرف فشارهای 
بین المللی ملت ایران را به ســتوه آورده بود و از طرف دیگری ایســتادگی بر 
خواســته مشروع موجب شــد که ایران به دانش هسته ای دست پیدا کند. 
در واقع اگر همه نظام در این مســأله وفاق نداشــتند قابل حل نبود. وی در 
ادامه اظهار کرد: وفاق ملی بر روی یک موضوع ما را به نتیجه می رساند و 
ما در مسأله هسته ای هم چنین وفاقی وجود داشت تا ایران توانمند شود.

فراکسیون ولایت به حاشیه می رود
غلامرضا تاجگردون عضو فراکسیون امید 
مجلس می گوید: فراکسیون سوم فراکسیون 
اصول گرایان را به حاشیه می راند. تاجگردون 
با اشاره به تشکیل فراکسیون سوم در مجلس 
گفت: قطعا تشــکیل این فراکسیون باعث 
ریزش نیروهای دو  فراکسیون امید و ولایت 

خواهد شــد. وی افزود: معتقدم تعــدادی از نمایندگانی که نمی خواســتند 
اصلاح طلب و یا اصولگرای صرف تلقی شوند، با انتخاب راه سوم رویکرد میانی 
را ترجیح دادند. عضو فراکسیون امید با بیان اینکه  فراکسیون سوم به مانند 
بالانس در مجلس عمل خواهد کرد، تصریح کرد: فراکســیون سوم با نیت 
خیر تشــکیل شده است. تاجگردون تاکید کرد: معتقدم اعضای فراکسیون 
امید و فراکسیون سوم از نظر فکری بسیار نزدیک به هم هستند. وی افزود: 

فراکسیون سوم فراکسیون اصول گرایان را به حاشیه می راند.

به دنبال ائتلاف هایی شفاف تر هستیم
محمدرضــا عارف در مــورد اینکه آیا احتمال 
ائتلاف اصلاح طلبان با اعتدالیون اصولگرا 
برای انتخابات شوراها وجود دارد، گفت: ما 
روندی را که از سال ٩٢به عنوان راهبرد جریان 
اصلاحات شــروع کردیم را ادامه می دهیم و 
این به این دوستان ما برمی گردد که  آمادگی 

داشــته باشــند که در این روند همراهی کنند و ائتلافی که در ســال ٩٢ و به 
صورت رسمی در سال ٩٤شروع شد را با هم جلو ببریم. وی اظهار کرد: قطعا 
ما عملکردها را ارزیابی خواهیم کرد و هرگامی که جلو برویم باید مقداری شفاف 
تَر ائتلاف ها شــکل بگیرد، منتها در هر نوع ائتلافی که شکل بگیرد ما منافع 
ملی و استمرار روندی را که شروع کردیم را ادامه می دهیم و این موضوع برای ما 
مهمترین موضوع خواهد بود. عارف در رابطه با حمایت مشروط اصلاح طلبان 

از روحانی گفت: هنوز هیچ بحثی در هیچ جلسه ای نداشته ایم.

چراغ سبز برای بازگشت 
ردصلاحیت  شده ها؟

سخنان عباســعلی کدخدایی ســخنگوی شورای 
نگهبان در مورد تایید صلاحیت ها در انتخابات های 
گوناگون جمهوری اسلامی بازهم نگاه ها را به سمت 
این ابزار نظارتی شــورای نگهبان برای نزدیکترین 
انتخابات پیش رو یعنی انتخابات ریاست جمهوری 

دوازدهم جلب کرد.
اشکان کاظمی: کدخدایی اخیرا در نشست  خبری 
خــود گفــت:» در هر دوره بر اســاس همــان دوره 
صلاحیت افراد توســط شــورای نگهبان بررســی 
می شــود. تأییــد صلاحیت هــر دوره بــرای همان 
دوره اســت. پرونده مینو خالقی مختومه اســت اما 
اگــر ایشــان در ادوار بعدی انتخابات شــرکت کند 
صلاحیت او مجدد مورد بررســی دقیق قرار خواهد 

گرفت.«
همین ســخنان کدخدایی شاید جرقه ای در ذهن 
بســیاری از کاندیداهــای معــروف و غیرمعروفی 
باشــد کــه پیشــتر زیر تیــغ ردصلاحیت شــورای 
نگهبــان رفته اند و این گفتــه کدخدایی می تواند 
پالســی باشد که دوباره آنها را ترغیب کنند تا برای 
انتخابات ریاســت جمهوری دوازدهــم خود را به 
ســاختمان بلند وزارت کشور برســانند تا نام شان 
را در قامــت یــک کاندیــدای ریاســت جمهوری 
ثبت کننــد. افرادی که شــاید در گمانه زنی های 
رســانه ای بتوان از معین و مهرعلیزاده تا متکی، 

فلاحیان و ...در آن گنجاند.
اگر ادوار ابتدایی انتخابات ریاســت جمهوری فقط 
شاهد ورود چهره های نامدار به عرصه رقابت های 
ریاســت جمهوری بود و هرکســی خود را در اندازه 
جایگاه ریاست جمهور شدن نمی دید اما انتخابات 
چنــد دوره اخیر نشــان داد که سیاســیون با اندک 
سوابقی چون یک دوره نمایندگی یا وزارت خود را در 
سطح رییس جمهور شدن می بینند. امری که گویا 
چندان مورد تایید شورای نگهبان نیست و باید آن را 
در ابهامات مربوط به رجل سیاسی و مذهبی بودن 

کاندیداها جستجو کرد.
به عقیــده برخی سیاســیون ورود احمــدی نژاد به 
پاســتور با ســوابقی چون اســتانداری و شهرداری 
تاحدی ســطح رجل سیاسی بودن را تنزل بخشید، 
شــاید از همین رو بود که ساختمان وزارت کشور در 
ایام انتخابات ریاست جمهوری سال 9۲ هرلحظه با 
شوک روبرو می شد و خیل سیاستمداران علاقمند 

به رییس جمهور شدن عجیب به نظر می رسد.
در همین راســتا هم به نظر می رســد سخنان اخیر 
کدخدایــی درباره اینکه ردصلاحیــت ها مربوط به 
یک دوره است، برخی از کاندیداهای رد صلاحیت 
شده سابق را تحریک به ورود دوباره به عرصه رقابت 
کند، از جمله افرادی که از دو ماراتن انتخابات های 
پیشــین جاماندند می توان به علی سعیدی کیا وزیر 
دولت اصلاحات، منوچهر متکی وزیر خارجه دولت 
احمدی نژاد، علــی فلاحیان وزیر اطلاعات دولت 
سازندگی، مصطفی کواکبیان نماینده سابق مجلس 
کــه این روزها دبواره به مجلس بازگشــته یا علیرضا 
زاکانی و سبحانی نیا که در روزهای دوری از پارلمان 

هستند اشاره کرد.
محمدباقر خرازی،، صــادق واعظ زاده، احمد زاده 
کرمانــی، علی احمــدی، حســین نصیرزاده،اکبر 
اعلمی، پرویز کاظمی، ابراهیم اصغرزاده، ابوالحسن 
نواب، طهماســب مظاهری، مســعود پزشــکیان، 
غدیری ابیانه، شهاب الدین صدر و... از دیگر افرادی 
بودند که مشــخصا ســال 9۲ خود را به ســاختمان 
وزارت کشور رسانده بودند تا شاید راهشان به سمت 

پاستور کج شود.

خبر آنلاین نوشت: چراغ سبز شورای نگهبان برای بازگشت ردصلاحیت  شده ها به عرصه انتخابات؟
انتخابات ریاست جمهوری کاندیداهای زیادی را بخود دیده است؛ افرادی که گاهی زیر تیغ ردصلاحیت شورای نگهبان رفته اند و مناسب 

رییس دولت شدن تشخیص داده نشده اند.

 ایلنا نوشت: حمله به روحانی در دستور کار محافل تندرو
در روزهایی که رسانه های حامی دولت با کوچکترین خطایی توقیف می شوند، به نظر می رسد چراغ سبز به نشریات مخالف دولت نشان 

داده شده است تا در آخرین سال دوره اول دولت روحانی بیشتر از هر زمانی به دولت او فشار وارد شود.

 پارس نیوز نوشت: پناه بردن به کدخدا؛ یادآور منافقین نبرد احزاب
منافقین نیز در همه رسانه هایی که در دست داشتند بر طبل لزوم عقب نشینی و تعامل با دشمن و فرار از جنگ کوبیدند و این ادعا که اگر 

اندکی بیشتر به مقاومت ادامه دهیم، آن هجوم همگانی بر این مدینه وارد خواهد شد و ما خانه هایی خالی از امکان مقاومت داریم که فاقد 
امنیت است و راه امن سازی آن بازگشت از خط مقاومت و قرار گرفتن درون خانه و دست برداشتن از شمشیر است.

 مرصاد نیوز نوشت: صندلی های خالی اجرا کنندگان یک توافق
موضوع بدعهدی آمریکا در اجرای برجام آنچنان علنی شده است که کمتر کسی در جامعه پیدا می شود که با آن آشنایی نداشته باشد. این 

مسئله ای بود که از مدت ها قبل از اجرایی شدن این توافق، از سوی منتقدان آن مطرح می شد.

عکس روزسایت نگار

بازگشت رئیس جمهور 
به ایران

خبرنامه
سه شــنبه 19 مرداد مــاه 1395

 چرا بازرس ویژه رؤسای جمهور 
قبل برادران یا فرزندانشان بودند؟ 

گفت و گوی مشروح تابناک با بازرس ویژه رئیس جمهور
پس از پیگیری های فراوان و پس و پیش کردن زمان بالاخره موفق شدیم با سید علیرضا آوایی، بازرس ویژه رئیس جمهور قرار مصاحبه را هماهنگ کنیم، او برای این گفت و گو 17 مردادماه روز خبرنگار را در 
نظر گرفته بود. آوایی در زمره مسئولانی است که کم تر خود را در معرض گفت و گو با رسانه ها قرار می دهد، البته برای این کارش هم دلایل منطقی و خاص خود را دارد، معتقد است مسئولان به قدر ضرورت باید 
حرف بزنند و  سخنانی هم بر زبان برانند که مدلل، مستند و منطبق بر انصاف و شریعت باشد. قرارمان خیابان پاستور بود، لحظاتی منتظر شدیم تا سوار بر یک خودروی مشکلی رنگ وارد نهاد ریاست جمهوری و 
دفتر بازرس ویژه رئیس جمهور شدیم. علی رضا آوایی رک و صریح به پرسش های خبرنگار تابناک درباره مسائل مختلف پاسخ داد و البته به دلیل اینکه تازه در این جایگاه مشغول به فعالیت شده است، وعده داد 
که چند ماه دیگر مصاحبه مبتنی بر آمار و ارقام از فعالیت های صورت گرفته انجام بدهد. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح گفت و گوی سید علیرضا آوایی، بازرس ویژه رئیس جمهور با خبرنگار تابناک است:

نه در دنیا و نه در آخرت کسی نمی گوید چرا زیاد مصاحبه نکردی
آقای آوایی پیش از وارد شدن به موضوع بازرسی ویژه ریاست 
جمهوری، ســئوالم این است که چرا با وجود مسئولیت های 
فراوانی همچون ریاست کل دادگستری، معاونت دیوان عالی 
کشور، معاونت وزارت کشور و ریاست سازمان ثبت احوال، 
کم تر در جمع اهالی رســانه حاضر شده اید و گفت و گوهای 

زیادی از شما دیده نمی شود؟
باورم این اســت که اگر همه مسئولان تصمیم بگیریم در حد ضرورت صحبت 
کنیم و آنچه که می گوییم هم مدلل، هم مستند، هم مبتنی بر انصاف و منطبق 
بر شــریعت باشد، حتما به نجات کشور کمک کرده ایم و برعکس این موضوع 
یعنــی زیاد حرف زدن، زیاد مصاحبه کردن، حرف های غیر مســتند زدن، زیاد 
قول دادن و حرف های غیر مدلل زدن و گفتن حرف هایی که نه در دنیا به درد 
مــی خورد و نه در آخرت، هم قدر و ارزش انســان ها را کم می کند، هم گاهی 
وقت ها به اعتبار و اعتقادات انســان ها ضربه می زند و وحدت و امید مردم را 

هدف قرار می دهد.
از ابتــدا باورم این بوده که اگر ما مســئولان به حد کفایت و ضرورت و معقول و 
منطقی صحبت کنیم، حتما بهتر وظیفه خودمان را انجام داده ایم. از ســویی 
نه در دنیا و نه در آخرت کســی ما را مواخده نخواهد کرد که چرا خیلی مصاحبه 
نکردید و چرا زیاد حرف نزدید. البته هدف این بود که پس از انجام بررســی ها، 
تعیین کادر و استقرار در محل جدید برای انجام مصاحبه خدمت شما باشیم، اما 
با اصرار شما و برای رعایت ادب، انجام مصاحبه را برای این روز در نظر گرفتیم. 
لذا آنچه در این گفت و گو مطرح خواهم کرد در بحث کلیات و برداشتم از شرح 
وظایف خواهد بود و تلاش می کنم پس از اســتقرار، تکمیل کادر و پیدا کردن 
اشراف بیشتر بر سوابق و پیشینه موضوعات در بازرسی ویژه ریاست جمهوری 

در فرصتی دیگر ریز و جزئیات مسائل را بیان کنم.
ضمــن اینکه انجام مصاحبه های زیاد را ضرر می دانم، اما اینکه مطالب بیان 
نشود و اطلاع رسانی لازم از اقدامات صورت نگیرد و احیانا اگر شبهاتی پیش 
می آید، توسط مسئولان رفع نشود، این موضوع را هم مضر به حال کشور می 
دانــم؛ لذا باید یک مســیر اعتدالی در این زمینه در پیــش بگیرد که ضررهای 
پرحرفی را نداشته باشیم و در عین حال آنجایی که باید حرف های گفته شود و 

شبهات پاسخ داده شود هم از مسائل غافل نشویم.

دلایل تشکیل بازرسی ویژه ریاست جمهوری
آنچه در بررســی های تاریخی درباره تشــکیل بازرسی ویژه 
ریاست جمهوری به آن می رســیم، تفسیری است که سال 
1360 از اصــل 121 قانون اساســی - و مکلــف کردن رئیس 
جمهور به اجرای قانون اساسی و شرع مقدس - شده است. 

از نظر فلسفه تشکیل این مجموعه چیست؟
اینکه شــأن نزول دفتر ویژه بازرسی ریاســت جمهوری چیست را باید اینگونه 
توضیح بدهــم. آنچه بنده از مجموعه مکتوباتی که در این خصوص دیده ام و 
فرمایشاتی که رئیس جمهور محترم در دیداری که خدمت ایشان بودم، داشتند؛ 
این اســت که گاهی وقت ها گزارش هایی در ارتباط با مســائل مهم کشــور به 
دســت رئیس جمهور می رســد. در مواردی این گزارش های متناقض است و 
تعارضاتی با هم دارد و چه بسا این گزارش ها از سوی مراجع و افرادی می رسد 

که مورد وثوق و تائید هستند. 
حــال فرض کنید رئیس جمهــور در ارتباط با اینگونه مســائل می خواهد یک 
دســتوری صادر کند و تصمیم قطعی بگیرد، ممکن است در حالت وجود این 
تعارضــات یک نوع تحیری ایجاد شــود. اگرچه اظهار نظــر و قضاوت در این 
خصوص مهم اســت، اما آن اطمینــان قلبی و اقناع با وجود چنین مســائلی 
ایجاد نمی شود. لذا باید جایگاه مورد وثوق و یک مجموعه مختصری از لحاظ 
ساختار وجود داشته باشد که این گزارش ها را بررسی کند و اگر نیاز به اطلاعات 
تکمیلی هست، آن را به دست آورد تا بتواند به رئیس جمهور برای اخذ تصمیم 

نهایی کمک کند.

 چرا بارزس ویژه رؤسای جمهور 
قبل برادران یا فرزندانشان بودند

به نظر می رسد فلســفه وجودی بازرسی ویژه ریاست جمهوری این است یک 
اطمینان خاطری برای رئیس جمهور از ناحیه گزارش ها و اطلاعات دریافتی 
به منظور تصمیم گیری نهایی ایجاد کند به همین دلیل اگر در ســابقه رؤسای 
جمهور قبلی مداقه کنید ملاحظه خواهید کرد که آن ها یا برادران و یا فرزندان 
خــود را به عنوان بــازرس ویژه منصوب کــرده اند تا فردی در این مســئولیت 
فعالیت کند که هم دسترســی داشته باشد و هم اطمینان قلبی را برای رئیس 

جمهور ایجاد کند.

 گزارش های دریافتی درباره مشکلات را بررسی 
و نتایج را به رئیس جمهور ارائه می کنیم

می شود درباره شــرح وظایف بازرســی ویژه رئیس جمهور 
توضیح بیشــتری ارائه کنید؟ یعنی فقط شــما وظیفه بررسی 
گزارش هایی که به رئیس جمهور می رسد را بر عهده دارید 
یا این گزارش ها ازمبادی دیگری هم برای بررســی به شــما 

می رسد؟
شرح وظایف بازرس ویژه ریاست جمهوری را که ملاحظه می کنید موید مسائلی 
اســت که پیش از این عنوان شد، مثلا در شــرح وظایف آمده است »دریافت 
گزارش های مردمی و مقامات دولتی و دســتگاه های اجرایی به ویژه دستگاه 
های اطلاعاتی و نظارتی در مورد تخلفات، کاستی ها، نارسایی ها و انحرافات 
در حوزه های سیاســی، امنیتی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی. ریشه یابی 
علل و تجزیه و تحلیل گزارش های مذکور جهت استحضار ریاست جمهوری« 
یکی از کارها این است که بازرسی ویژه مجموعه اطلاعات و گزارش هایی که از 
ناحیه مردم، مسئولان، نهادها و مقامات دریافت می کند را به صورت منطقی، 
معقول، منســجم و صحیحی بررســی کند و آن را در اختیار رئیس جمهور قرار 

دهد تا کمکی به دریافت جامع از موضوعات پیرامونی بشود.

بازرسی ویژه به دستور رئیس جمهور انجام خواهد شد
باتوجه به اینکه عنوان مجموعه شــما بازرسی ویژه ریاست 
جمهوری است، از زمانی که این مسئولیت را بر عهده گرفته 
اید، موردی وجود داشــته که از ســوی آقــای روحانی برای 

بررسی و پیگیری ویژه به شما واصل بشود؟
چون مدت زمان کمی است که بنده تاکنون این مسئولیت را بر عهده گرفته ام، 
هنوز چنین موردی پیش نیامده است، قطعا اگر موردی بود خدمت شما عرض 
می کردم. اما »انجام بازرسی های ویژه موردی و فوق العاده حسب دستور رئیس 
جمهــور و ارائه گزارش های واصله به همراه پیشــنهادات« از وظایف ابلاغی 
رئیــس جمهور برای این مجموعه اســت. یعنی ما اگر بازرســی های ویژه ای 
بخواهیم انجام بدهیم، مواردی خواهد بود که از سوی خود رئیس جمهور به ما 
محول می گردد که مثلا اینجا لازم است بررسی موردی و فوق العاده ای صورت 

بگیرد و گزارش آن به همراه پیشنهادت به رئیس جمهور محترم ارائه شود.


